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ABSTRACT

           The experiments were conducted during two seasons of 2004/2005 and 2005 /2006 at the Floriculture and Ornamental Horticulture Research Garden, at  El-Shatby to study the effect of salinity on the growth of Aptenia cordifolia and Wedelia trilobata. The cuttings of each plant were transplanted in 30 cm.  pots containing either sand soil or a mixture of 1clay :1 sand (by volume). The pots were irrigated  with tap water for one month then with different levels of (2NaCl: 1CaCl2) at 0, 2, 4, 6 and 8 g/L for six months. Data on plant growth parameters were collected including plant diameter, number of branches, leaf area, dry weights of the shoots and roots. N, P, K, Na, Cl,  proline contents in the  leaves. All salt concentrations caused significant decreases in plant diameter, shoots and roots dry weights as compared to the control in Aptenia cordifolia and Wedelia trilobata in both soil types for the two seasons. The number of branches, the leaf area and the leaves chlorophyll content were not significantly affected by salinity in both seasons. There were reductions in N %, P % and K % contents in the leaves of Aptenia cordifolia and Wedelia trilobata with increasing the salinity level especially in sand soil for both seasons. Generally, the highest Na % in the leaves of Aptenia cordifolia and Wedelia trilobata was recorded at the highest concentration of salt in clay soil followed by the highest concentration of salt in sand  soil in both seasons. Cl % increased gradually with  increasing salt concentrations but the differences were not significant. Salt treatments significantly increased the proline content in the leaves of Aptenia cordifolia and Wedelia trilobata in both soil types for the two seasons. The highest proline content was recorded in the leaves of Aptenia cordifolia in sand soil at the highest  salt concentration.
الملخص العربي
تأثير الملوحة على نباتى الأبتنيا Aptenia cordifolia والويديليا  Wedelia trilobata
هدى السيد المقدم
قسم الزهور ونباتات الزينة وتنسيق الحدائق كلية الزراعة- جامعة الأسكندرية

        تم اجراء هذا البحث خلال موسمين متتاليين 2004/2005 و2005/2006 بمزرعة قسم الزهور ونباتات الزينة بالشاطبى لدراسة تأثير الملوحة على نباتى الأبتنيا  Aptenia cordifolia والويديليا Wedelia trilobata    .  تم تفريد النباتات فى أصص تحتوى على تربة رملية أو خليط من الطمى والرمل بنسبة 1:1 وتم رى النباتات لمدة شهر بماء  الصنبور  ثم بالتركيرات المختلفة من خليط ملحى مكون من2 كلوريد الصوديوم و1كلوريد الكالسيوم بتركيزات 0,2,4,6,8  جم/لتر لمدة 6 أشهر. ويمكن تلخيص أهم النتائج المتحصل عليها  فيما يلى:
أدت زيادة تركيز الملوحة الى نقص معنوى فى نمو النباتين تمثلت فى نقص فى قطرالنباتين كذلك الى نقص فى الوزن الجاف للمجموع الخضرى والجذرى بالمقارنة بنباتات الكنترول فى كل من التربة الرملية و الطميية خلال موسمى البحث. لم يتأثر كل من عدد الأفرع و المساحة الورقية و محتوى الأوراق من الكلوروفيل للنباتات معنويا بزيادة الملوحة وقد سجلت اقل مساحة ورقية فى النباتات المنزرعة فى التربة الرملية عنها فى التربة الطميية . انخفض محتوى الأوراق من كل من النيتروجين والفوسفور والبوتاسيوم معنويا بزيادة تركيز الملوحة فى الموسمين و فى نوعى التربة. سجلت اعلى نسبة مئوية من الصوديوم فى اوراق النباتين تحت الدراسة عند أعلى تركيز من الملوحة فى نباتات التربة الطميية  يليها أعلى تركيز ملوحة فى النباتات المنزرعة فى التربة الرملية فى كلا الموسمين. زاد محتوى الأوراق من الكلوريد زيادة تدريجية غير معنوية بزيادة تركيز الملوحة. زاد محتوى الأوراق من  البرولين معنويا فى أوراق النباتين و سجلت أعلى قيمة عند أعلى تركيز ملوحة فى التربة الرملية. 

مما سبق يتضح أنه  يمكن زراعة هذين النباتين  بنجاح باستخدام ماء الرى المماثل  فى ملوحته للنسب المستعملة فى هذا البحث كما يمكن اجراء بعض الدراسات المستقبلية واستخدام ماء البحر مباشرة للرى بعد التخفيف.      
